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ČEŠTÍ FOTBALISTÉ SI
ZAHRAJÍ S ESTONSKEM
SOUČEK A SPOL. BOJUJÍ O 2. MÍSTO V TABULCE KVALIFIKACE MS STRANA 16

Svátek slaví: Otmar

Oslavy 17. listopadu. Výstavy, světelné instalace, pieta i demonstrace
Studentská oslava svobody k výročí sametové revoluce a celodenní pouliční slavnost Korzo Národní začne zítra v 9 hodin dopoledne. Letos pod heslem
„Svoboda volby?“. Na programu budou mimo jiné pouliční výstavy, světelné instalace nebo audiovizuální projekce. V on-line podobě se pak uskuteční
divadelní představení či debaty živě přenášené z českého pavilonu EXPO 2020 v Dubaji. Z amplionů v českých městech zazní přesně v 17.11 Modlitba
pro Martu, kterou zazpívá Jana Kirschner (na snímku). Více než 40 významných budov se zbarví do českých národních barev. Více na straně 7 MAFRA

Přes video? Návštěva
v ordinaci je jistější
Telemedicína. Digitální svět se častěji prosazuje i v lékařství. Úskalí. Ne všichni starší doktoři jsou zdatní
při použití informačních technologií.Mluvící hlava. Praktikovi více napoví pohled na celého člověka STRANA 3
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Česku se nedaří
zbrzdit epidemii
koronaviru.

Na jednorázovou vakcínu
bez registrace se láká od léta,
aby se zvýšila proočkovanost
obyvatel. Doplňuje ji slogan
Tečka s úsměvem. Jenže účin-
nost vakcíny Janssen, na kte-
rou například na pražském
hlavním nádraží čeká i ko-
lem 500 lidí denně více než
čtyři hodiny, klesá rychleji,
než se čekalo. Po dvou měsí-
cích od aplikace by seměl člo-
věk přeočkovat. Uvedl to v pá-
tek člen skupiny odborníků
Mezioborové skupiny pro epi-
demické situace (MeSES) imu-
nolog Zdeněk Hel.
Janssen je neživá rekombi-

nantní vektorová očkovací
látka čili není tak spolehlivý.
Přeočkování by proto mělo
proběhnout rovnou jednou

z mRNA vakcín, Pfizerem
nebo Modernou, které mají
lepší výsledky.
Projekt podávání jedné dáv-

ky zaznamenává velký zá-
jem. Už několik týdnů se na-
příklad na hlavním nádraží
v Praze tvoří dlouhé fronty
(více v boxu dole). To na so-
ciálních sítích kritizoval praž-
ský primátor Zdeněk Hřib.
Na fotce ve frontě s pohle-
dem na hodinky napsal, že

vakcíny ano, ale bez front. Od-
kazoval na to, že se očkování
vakcíny Janssen dá objednat
v očkovacím centru nedaleko
odsud.
Odborníci zjistili, že s pří-

chodem varianty delta účin-
nost všech vakcín, jimiž se
v současnosti očkuje, výraz-
ně klesá. Půl roku po podání
vakcíny Janssen je její účin-
nost jen na 13 procentech.
Podle odborníků na epide-

mie z MeSES by se měl také
zkrátit interval mezi druhou
a třetí dávkou vakcíny proti
covidu u ostatních očkova-
cích látek. Aktuálně je mož-
né si pro třetí posilovací dáv-
ku vakcíny přijít po uplynutí
půl roku od podání druhé
dávky.
Týká se to všech osob

nad 18 let. Primárně je dopo-
ručováno rizikovým skupi-
nám, tedy seniorům a lidem
s oslabenou imunitou. Dopo-
ručuje se také zdravotní-
kům. iDNES.cz a MET

Titul vyhrála knihovna přestavěná z kina
Titul Stavba roku Královéhradeckého kraje 2021 získala přestavba kina na knihovnu v Rych-
nově nad Kněžnou. O titul bojovalo celkem šestnáct staveb z tohoto kraje. Mezi nimi byla
například stavba restaurantu a pivovaru v Safari parku ve Dvoře Králové nad Labem, rekon-
strukce běžeckých tratí v Trutnově nebo dopravní terminál v Peci pod Sněžkou. 3x ČTK

Zvažovaná povinnost pro neoč-
kované mít při vstupu do re-
staurací, kulturních nebo spor-
tovních provozů platný PCR
test na covid-19 zahltí laborato-
ře, které tyto testy vyhodnocu-
jí. Tvrdí to většina dodavatelů
antigenních testů.

● Imunolog Karel Drbal se
domnívá, že v současné době
je velmi malé procento lidí,
pro které je očkování skuteč-
ně zachraňující. Vysvětlil, že
vakcíny po šesti měsících ztrá-
cejí účinnost na 50 procent.
„Kampaň na očkování byla
kontraproduktivní,“ dodal
v České televizi.

● Podle něj se jednalo o falešný
předpoklad, že očkování zasta-
ví pandemii. „I očkovaní se
vyskytnou na jednotkách in-

tenzivní péče. Ti, kteří nemoc
prodělali, se tam vůbec nevy-
skytnou,“ doplnil imunolog
z katedry buněčné biologie
Přírodovědecké fakulty Univer-
zity Karlovy zabývající se imu-
nitními odpověďmi těla na ná-
dory a infekční choroby.

● V České televizi mu oponoval
biochemik Jan Trnka. „Vakci-
nace po šesti měsících od oč-
kování chrání na 80 procent
a výš,“ řekl.

● Řešení v přednemocniční péči
vidí i epidemiolog Jiří Beran.
„Hned v prvních dnech od po-
čátku příznaků je třeba
u osob z rizikové skupiny vy-
hodnotit stav jejich imunity –
a rychle zasáhnout. Tak lze
předejít hospitalizacím a úmr-
tím,“ napsal deníku MF DNES.

Covidové problémy

Další subvarianta

3
V ČR byly zachyceny tři přípa-
dy nové subvarianty koronavi-
ru SARS-CoV-2 delta AY 4.2.
Může být nakažlivější, ale pro-
tilátky na ni také fungují. ČTK

Trasování

62
Hygienici vytrasovali za tý-
den průměrně do 24 hodin
od výsledku testu čtvrtinu po-
zitivních na covid-19 a oslovi-
li 62 procent jejich kontaktů.

Vakcíny z nádraží
fungují jen 60 dní

Zájem

V Česku se vakcína Janssen
podává od začátku března.

● Velký nárůst podaných dávek
byl o prázdninách, kdy se na-
příklad otevřelo očkovací cen-
trum v Praze na hlavním ná-
draží. Využívají ji lidé, kteří
přicházejí na očkovací místa
bez registrace, hlavně kvůli
její jednodávkové možnosti.
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Digitální svět se
stále více prosazu-
je i v lékařství.
Reklamy lákají na
porady s lékařem
odkudkoli. Třeba
z dovolené na ost-
rově v Tichomoří.

I lékař sám je lék. Někdy stačí
jen jeho slovo, vědomí, že
existuje, a pacientovi je hned
líp. To je samozřejmě nadsáz-
ka. Moderní metody teď při-
nášejí možnosti, že svého lé-
kaře můžeme mít teoreticky
od půlnoci do půlnoci. Stačí
vytočit číslo, zapnout třeba
kameru a obrazovku a sdělit,
co nás trápí.

Obvoďák není ajťák
„Musíme si ale také položit

otázku: není vztah pacienta
s lékařem příliš intimní, než
abychom ho zredukovali na
digitální jedničky a nuly?“
ptá se tak trochu řečnicky
Cyril Mucha, praktický lékař
z Prahy. Proti současnému
trendu telemedicíny nepro-
testuje, upozorňuje napří-
klad na to, že to byli vlastně
praktičtí lékaři, kteří přišli
s myšlenkou e-neschopenky,
jež teď funguje naprosto běž-
ně a spolehlivě a pacienti ji
přijali.
Pět a půl tisíce praktických

lékařů, kteří mají v evidenci
několik milionů pacientů, je
v současnosti ve věku od pa-
desáti let nahoru, leckde
přesluhují. „Uvědomte si jed-
nu zásadní věc, a to, že větši-
na praktických lékařů nejsou
školení odborníci na IT, tak-
že ne pro každého je snadné
konzultovat nějaké paciento-
vy problémy například pro-
střednictvím videohovoru,“
říká Mucha.

Covid zbrzdil léčbu
Že ne vše lze posuzovat dál-

kově, to si velice dobře uvědo-
muje například Zdeněk Krš-
ka, přednosta 1. chirurgické
kliniky – břišní, hrudní a úra-
zové chirurgie 1. lékařské fa-
kulty Univerzity Karlovy
a Všeobecné fakultní nemoc-
nice Praha. Patří k předním
specialistům u nás na proble-
matiku rakoviny slinivky
břišní. „Během covidu někte-

ří lékaři odmítali pacienty
s tím, že řádí covid a ať počka-
jí. Někdy ale už alespoň zběž-
né vyšetření může i praktic-
kému lékaři naznačit, že pa-
cient může mít potíže se sli-
nivkou. To po telefonu nelze
indikovat a každý odklad
může mít pro dotyčného fa-
tální důsledek,“ říká přední
operatér na adresu odkláda-
né péče. Včasný záchyt právě
rakoviny slinivky rozhoduje
o tom, jestli bude možné vý-
znamně prodloužit nemocné-
mu život. Pro lékaře je proto
důležité pacienta vidět, přes-
ně zmapovat jeho potíže.
Osobní kontakt je pro určení
diagnózy hodně důležitý.

Vidět jen mluvící hlavu?
Nejen praktický lékař ví,

že hodně mu napoví už první
pohled na člověka, který do
ordinace dorazí. „Fyzická ná-
vštěva například ukáže, jestli
vchází pacient do místnosti
shrbený, jestli jde o holi, za-
dýchává se nebo třeba napa-
dá na jednu nohu,“ upozorňu-
je praktický lékař Cyril Mu-
cha, přijde-li řeč na konzulta-
ci zdravotních obtíží přes te-
lefon, video nebo v přímém
kontaktu.
Důležité tomůže být přede-

vším v případě, že jde o pa-
cienta, kterého lékař dlouho
neviděl, nebo o případný zá-
stup za kolegu a vyšetření
jeho nemocných.
„Také musíte brát v úvahu,

že pacient na druhé straně ne-
musí mít dokonalé spojení,
signál může vypadávat, také
nižší než vysoké rozlišení
může zmást. Navíc asi bude
u počítače nebo mobilu se-
dět, uvidíte jen hlavu, která

mluví, část postavy,“ připomí-
ná Mucha nesnáze takové te-
lemedicíny.

Novinkám se nebrání
Domnívat se, že praktičtí

lékaři vidí v moderních tech-
nologiích nepřátele, jemylná
představa. Mnohé novinky
jim usnadňují základní vyšet-
ření, mohou tím ušetřit jak
čas pacienta, tak odborných
lékařských zařízení.
To, co je leckdy zatím brz-

dí, je skutečnost, že jak tele-
medicína, tak zavádění někte-
rých přístrojů je k úhradě
úkonů ze strany zdravotních
pojišťoven. „Konzultace potí-
ží přes telefon si praktik
může dovolit spíš až po ordi-
nační době, navíc není jak to
pak vykázat,“ říká lékař Cyril
Mucha. Přesto si už někteří
pořizují moderní techniku,
i když nemají jistotu, že jim
vyšetření někdo proplatí.
To se týká například Davi-

da Halaty, praktického léka-
ře z Hošťálkova. Zavedl v ordi-
naci ultrazvuk, zatím ho ale
účtovat pojišťovně nemůže.
„Já bych to nazval fonendo-
skopembudoucnosti,“ říká lé-
kař na adresu přístroje. Vyšet-
ření se v ordinaci počítá na
desítky vteřin, není nutné
dlouhé objednání v nemocni-
ci. „Můžete relativně rychle
diagnostikovat problém
a pak poslat nemocného rov-
nou ke specialistovi,“ říká Da-
vid Halata. Pomocí ultrazvu-
ku ve své ordinaci například
odhalil trombózu umladé pa-
cientky či oboustranný covi-
dový zápal plic. Lékař přístroj
využívá i přesto, že zatím
není nastavená platba od po-
jišťoven. PAVEL HRABICA

Kvůli telemedicíně zřídilo mi-
nisterstvo zdravotnictví speciál-
ní pracovní skupinu.

● Skupina má mimo jiné zpraco-
vávat oblasti telemedicíny
pro oblast využití ve zdravot-
nictví v Česku a v mezinárod-
ním kontextu.

● Při lékařském „vyšetření“
na dálku je například nutné
stanovit, kdo takovou konzul-
taci může poskytovat.

● Zatím není stanovené, jak se
konzultace přes video nebo

jen přes telefonní hovor mají
účtovat a zda je budou hradit
i zdravotní pojišťovny.

● Mezi možné směry může v bu-
doucnosti patřit i operování
pomocí robotů, které bude
operatér provádět prostřed-
nictvím on-line spojení s robo-
tem v jiném místě, než je lé-
kař fyzicky.

● Právně zatím nejsou vyřešené
konzultace lékařů směrem
k pacientům do ciziny bez je-
jich přítomnosti v zemi, kde
působí lékař.

Vyšetření přes
video? Návštěva
v ordinaci je lepší

Budoucností medicíny mohou být dálkové zákroky
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Tendr je faktický
začátek stavby
trati i proměny
celých Holešovic,
uvedl ředitel
Správy železnic.

Příprava železniční trati
z centra Prahy k ruzyňskému
letišti se dál posunula. Správa
železnic vypsala tendr za
3,8miliardy korun namoder-
nizaci trati z Buben na Výsta-
viště včetně nádraží, což by
mělo být součástí i velké pře-
měny pražských Holešovic.
Správa zároveň získala územ-
ní rozhodnutí na kompletní
rekonstrukci Masarykova ná-
draží v centrumetropole. Pro-
jekty jsou součástí železnice
z Prahy do Kladna, která
bude mít odbočku k Letišti
Václava Havla.
Modernizace trati z praž-

ských Buben k Výstavišti by
měla být hotová do roku
2025. Správa k včera vyhláše-
né zakázce zadala nejvyšší
přípustnou cenu 3,8 miliardy
korun. Podle generálního ře-

ditele Správy železnic Jiřího
Svobody je to pro celou trať
z Prahy do Kladna jeden z nej-
důležitějších milníků. „Spolu
s kladenským úsekem jde
o faktický začátek celé stav-
by, a především začátek pro-
měny celých Holešovic. Staré
nádraží dlouho rozdělovalo

Holešovice na dvě nesourodé
části, zatímco nová železnice
bude naopak obě části přiro-
zeně spojovat,“ řekl šéf Sprá-
vy železnic.
Nejvýraznějším prvkem

modernizace úseku bude
nová stanice Praha-Bubny,
která vznikne za Negrelliho

viaduktem a bude propojena
podzemním vestibulem
se stanicí metra C Vltavská.
Architektonické ztvárnění
nádraží se třemi nástupišti
a čtyřmi kolejemi má na sta-
rosti studio Jakub Cigler Ar-
chitekti. Nejprve půjde o jed-
nu budovu, na jejíž střeše

bude travnatá odpočinková
plocha s výhledem. Později
by spolu s výstavbou nové
čtvrti v okolí měla přímo nad
nádražím přibýt administra-
tivní budova, přičemž nádraž-
ní vestibuly by měly být vy-
užity i komerčně. Nádraží by
se podle starosty Prahy 7 Jana
Čižinského mělo stát spolu
s budovou Pražské filharmo-
nie přirozeným centrem
nové čtvrti a zároveň hlav-
ním bodem její dopravní ob-
služnosti.
Další částí připravované

trati do Kladna a k letišti, kte-
rá vstoupila do nové fáze, je
modernizace Masarykova ná-
draží. Správa železnic získala
pravomocné územní rozhod-
nutí. Stavba by měla začít
v roce 2023. Projekt počítá
s rozšířením stávajícího kole-
jiště ze sedmi kolejí na devět
a se zvýšením traťové rychlos-
ti, součástí modernizace by
měl být také nový vestibul
ve formě zastřešení propojují-
cí prostor ulic Na Florenci,
Hybernská a Opletalova s pří-
stupy na jednotlivá nástupiš-
tě. Nové koleje vzniknou
také pro provozní ošetření
v lokalitě Hrabovka. ČTK

Modernizovaná trať povede v úseku Bubny–Výstaviště z větší části po nové estakádě.

ModernizaceMasarykova nádraží by měla začít v roce 2023. 3x SPRÁVA ŽELEZNIC

Příběhvelké zrady
na pozadí dějin

Maxim Biller
ŠEST KUFRŮ

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

na pozadí dějin

Maxim Bille

„Trať z Prahy do Kladna
dosáhla důležitého milníku“

KOMERČNÍ SDĚLENÍ



Darujte zdraví od GS
a pošlete tak vitaminy do domovuo pro seniory

I UDĚLEJME SPOLU SVĚT LEPŠÍM I

I letošní rok nám všem
připomněl, že zdraví
je to nejdůležitější,
co máme. Uvědomili
jsme si, jak je důle-
žité pomáhat. Možná
někteří z nás, v ná-
vaznosti na události
posledních měsíců,
začali myslet na ty
nejzranitelnější, které
ve svém okolí máme,
na naše babičky,
dědečky a ostatní
seniory. Společnost
GS se rozhodla pomoci
s vámi.

Nákupem luxusního vánočního
balení přípravků GS, získáte více
než jen krásný dárek pro své blíz-
ké. S každým nákupem vybraného
vánočního produktu máte mož-
nost poslat do vybraného domo-
va pro seniory kus zdraví. Navíc
každý získá dárek. Mnohem více
podrobností se dozvíte přímo na
webu www.darujigs.cz

GS Condro® jako jediný na trhu obsahuje 2000 mg krysta-
lického glukosamin sulfátu a jeho účinnost na klouby byla
prokázána klinickou studií Revmatoloického ústavu v Praze.
GS Condro® DIAMANT navíc obsahuje látku aescin, ceněnou orto-
pedy pro své výjimečné vlastnosti na prokrvení kloubních pouzder,
vazů a šlach, a vitamin C pro správnou tvorbu pevné kolagenní sítě
chrupavek.
Vyzkoušejte i Vy tento výjimečně účinný přípravek! Nyní ve vá-
nočním balení s 50 tabletami NAVÍC a dárkem v balení.

Darujte GS Omega 3 CITRUS obsahující velmi důležitý vitamin D3 pro
podporu imunity a vyvážené množství nejdůležitějších nenasycených
mastných kyselin – EPA a DHA – v kapsli, které v dávce alespoň 250 mg
denně pomáhají udržovat zdravé srdce. GS Omega 3 CITRUS dodává va-
šemu tělu jejich optimální, potřebné množství, a to navíc v přirozené formě
tzv. triglyceridů, která je až o 50 % lépe vstřebatelná a pro organismus
využitelná než často používané polosyntetické ethylestery. Kapsle jsou
100% přírodního původu a s příjemnou citronovou chutí.

Zvolte extra sílu a extra účinnost pro podporu své imunity a vitality. GS Extra
Strong Multivitamin představuje komplexní a 100% vyvážené složení
vitaminů, minerálů a dalších aktivních látek. Obsahuje unikátní STRONG
KOMPLEX – extra dávku vitaminu C, lutein, activin, echinaceu a vitamin D3
pro podporu imunity celé rodiny. Výtažek ze semen vinné révy activin také
přispívá k udržování dobrého stavu cév. Dopřejte si pořádnou porci imunity
a to vše pouze v 1 tabletě denně. K dostání na www. gsklub.cz a v lékárnách.

Darujte zdraví,
rovnou dvakrát!

Když Omega 3, tak s vitaminem D! Podpoříte
své srdce i svoji imunitu

Extra silný, extra účinný
GS Extra Strong Multivitamin

Už více jak 20 let je posláním
společnosti GS pomáhat a mít
radost z toho, že jejich uživatelé
jsou zdraví. Teď je ten nejlepší
čas, společně pomoci těm
nejzranitelnějším a odvděčit se
jim za to, s jakou láskou a péčí
vychovali naše rodiče i nás.
Udělejme spolu svět lepším.
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GS Condro®:
Mimořádná úleva pro vaše klouby!y

INZERCE
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Karel Havlíček je multiin-
strumentalista a hudební
skladatel, jehož tvorba zahr-
nuje hudbu k zahraničním fil-
mům, seriálům, reklamám
a televizním znělkám. Jako
skladatel se prosadil také v za-
hraničí, kde spolupracoval
například s Hansem Zimme-
rem, Leonardem DiCapriem
či Nicol Kidmanovou. Je čle-
nem indie-rockové kapely
Southpaw, kde spolu se zpě-
vákem Jiřím Burianem píše
hudbu a hraje na klávesové
nástroje.

Na hudební scéně jste se
etabloval v indie-rockové
kapele Southpaw jako klá-
vesák a autor hudby.
Southpaw se teď po jede-
náctileté pauze vrátili s no-
vou deskou. Jaké to je, být
zase spolu?
Je to krásný pocit. Už mi

chyběla ta masivní energie
na pódiu, nejen zvuková, ale
i lidská, mezi spoluhráči.
A pak i věci kolem, žít zase
s partou kamarádů a cesto-
vat. Zkrátka rockeřina. To je
úplně jiné než být sólo umě-
lec, jako jsem zbytek času já.

Během pauzy jste se věno-
val své sólové dráze hu-
debního skladatele a po-
dařilo se vám uspět také
v Americe. Aktuálně máte
na kontě třeba hudbu
k traileru nového Batma-
na, který má jít do kin příš-
tí rok v březnu. Je těžké
prosadit se v USA a dostat
se k takovému projektu?

Tak samozřejmě to těžké
je. Hlavně v Los Angeles, měs-
tě, kam všichni jedou uspět
a prosadit se. Je tam ohrom-

ná konkurence. To se tady
nedá zažít. Ta multikultur-
nost, kde každý je ovlivněn ji-
ným prostředím, ve kterém
vyrůstal. To je neskutečně in-
spirativní a posilující. U mě
to byla dlouhodobá systema-
tická práce se tam etablovat.
Držet kvalitu a posouvat se
neustále dopředu. Krůček
po krůčku, kdy s každou do-
končenou prací se objevila
další. Být úspěšný není zadar-
mo, je to dřina.

Na jakých zajímavých za-
hraničních projektech jste
se ještě podílel?
Vydal jsem v Los Angeles

loni v létě sólovou desku mo-
derní klasické hudby Spo-
ken. To byl můj sen. Licencu-
je se všude po světě, naposle-
dy Kia koupila jeden song
pro celosvětovou reklamu
na nové auto. Dokončil jsem
hudbu k americkému thrille-
ru Seize the Night a čekám
na premiéru. Poslední dobou
se dost věnuju trailerům, spo-
lupracuju už na několikátém
filmu s velkou americkou
produkční společností. S he-
rečkou Ninou Bergmanovou
připravuji hudbu ke komik-
su. Je tohomoc, na IMDB data-
bázi je vše zaznamenáno. Na-
konec zmíním svoji srdcovku
– americko-britský dokumen-
tární film Lion Ark.

Máte nějaký sen, s kým
byste ještě chtěl spolupra-
covat?

Bavilo by mě se sejít
ve studiu s Maxem Richte-
rem, Olafurem Arnaldsem,
Nilsem Frahmem, Aticusem
Rosem. Hodně ctím kompo-
ziční školu Johanna Jo-

hannssona. Ale každé setká-
ní s talentovaným umělcem
je inspirativní.

V Čechách jste kromě
seriálové a reklamní tvor-
by vytvořil hudbu pro diva-
delní představení Po konci
světa Divadla Bez zábrad-
lí. V čem byla tato práce
jiná a nechtěl byste se
více věnovat divadelní
muzice?

Jiná byla v tom, že jsem
zvyklý komponovat na ob-
raz. A v divadle skládám jen
dle imaginace a scénáře. Měl
jsem štěstí na skvělého režisé-

ra Tomáše Mašína, máme po-
dobné estetické cítění, tak to
šlo hladce. Hudbě pro divadlo
se jinak nebráním, kdyby ně-
kdo přišel, že mě chce, tak
budu rád spolupracovat.

Jak už jste zmínil, loni jste
vydal svoje sólové instru-
mentální album Spoken.
Jaký má deska koncept
a komu je určena?
Spoken je takový můj diář,

kde jsem zaznamenal posled-
ní tři roky svého života. Je
tam vše, od samoty až po sil-
né životní zážitky. Názvy son-
gů jsou všeříkající. Je tam

také hodně cestování. Mo-
mentálně pracuji s or-
chestrem STRO.MY na živém
provedení. Už jsme měli pár
zkoušek a jsem nadšený.
Jsem také překvapen, jak vel-
ký je dosah Spoken. Na Spoti-
fy i Apple Music je deska nej-
hranější v USA, Čechy jsou až
na 11. místě. Moderní vážná
hudba je na vzestupu. Jsem
za to moc rád.

Mají lidé v Čechách zájem
o vážnou hudbu?
Mají, ale já ji chci protlačit

hlavně mezi mladé publi-
kum. Tam máme oproti svě-
tu ještě rezervu.

Na čemmomentálně
pracujete?
Momentálně se věnuji no-

vému celovečernímu filmu
Tomáše Mašína Výdech, pra-
cuji na několika reklamách,
dokončuji novou sérii seriálu
Polda a připravuji živé prove-
dení Spoken, Southpaw
a mého elektronického pro-
jektu, kde vystupuji pod
svým jménem spolu s americ-
kým bubeníkem Mauricem
Salminem. Dokončil jsem
také nový song jako produ-
cent pro talentovanou zpě-
vačku Giudi a aranže symfo-
nické skladby pro Jiřího Trtí-
ka. Samozřejmě každý den
dělám do noci své songy. Do
toho všeho ještě stavím kom-
plex nahrávacích studií v Pra-
ze. Nemít kolem sebe tým
lidí v čele s mojí manažerkou
Karolínou Wernerovou, tak
to vše ani nezvládnu. Už se tě-
ším, až zase odcestuji do tep-
la a odpočinu si. Někde tu in-
spiraci musím zase dočer-
pat. IVETA BENÁKOVÁ

Hudebník a multiinstrumentalista Karel Havlíček ARCHIV K. H.

Kanál nebude
Hlavně úlevu napříč měs-
ty a obcemi, kterých se to
týká, přináší plán nově
vznikající vlády na ukon-
čení projektu kanálu Du-
naj–Odra–Labe. „Zastaví-
me práce na kanálu Du-
naj–Odra–Labe a zrušíme
jeho územní rezervy v do-
tčených obcích,“ stojí
v koaliční smlouvě budou-
cích vládních stran. iDNES.cz

Vzácné mládě
V hodonínské zoo se naro-
dilo mládě kriticky ohro-
ženého druhu pouštní an-
tilopy adaxe núbijského,

letos druhé. Návštěvníci
ho v nadcházejících
dnech budou moci vidět
ve výběhu.

Internet ve vlaku
České dráhy navýší inter-
netové připojení ve svých
vlacích meziročně
o 1015 spojů. Na začátku
příštího jízdního řádu tak
bude palubní wi-fi síť
v 90 % dálkových vlaků
a ve třetině všech denně
vypravovaných spojů ČD.
Informoval o tom státní
dopravce. Internetové při-
pojení bude koncem letoš-
ního roku podle drah
v 2248 spojích denně. ČTK

Uspět v USA? Práce krůček
po krůčku, říká Havlíček

Krátce

inzerce



www.metro.cz DOMOV úterý 16. listopadu 2021 07

Obchodní řetězce či nákupní
centra budou ve svátek 17. lis-
topadu otevřené. Na tento stát-
ní svátek se nevztahuje zákaz
prodeje pro provozovny
nad 200 metrů čtverečních.
Obchodníci proto o prodejní
době zákazníky s předstihem
informují na svých webových
stránkách, sociálních sítích či
v akčních letácích. Vzhledem
kblížícímu se Štědrému dni zá-
roveň někteří prodejci předpo-
kládají, že lidé 17. listopad vy-
užijí k nákupům na vánoční
svátky. Někde také lákají
na slevy. Zákaz prodeje se
v Česku týká jen vybraných
svátků, někteří lidé tak mo-
hou mít podle obchodníků
zmatek v tom, kdy jsou obcho-
dy v provozu. Na Den boje za
svobodu a demokracii budou
v běžné otevírací době otevře-
né potravinářské řetězce,
hobbymarkety, nábytkářské
sítě i obchodní centra. „Ze
zpětné vazby od zákazníků
víme, že současný model,
kdy je na některé státní svát-
ky otevřeno a na jiné svátky
zavřeno, je pro řadu z nich
stále matoucí,“ uvedl mluvčí
společnosti PennyMarket To-
máš Kubík. Podle mluvčí hy-
permarketů Globus Anety
Turnovské si většina zákazní-
ků na omezení prodejů zvyk-
la a přizpůsobuje tomu pláno-
vané nákupy. Jak budou lidé
nakupovat ve svátek, který
připadá na den uprostřed týd-
ne, není podle ředitele komu-
nikace obchodů Albert Jiřího
Marečkamožné zobecnit. Vel-
ké obchodymusí zůstat zavře-
né na Nový rok, Velikonoční
pondělí, 8. května, 28. září,
28. října a 25. a 26. prosince.
Podnikatelské svazy zákon
o prodejní době opakovaně
kritizují. Naopak odboráři
usilují o rozšíření regulace
na všech 13 svátků. ČTK

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Balea sprchový gel Sweet
Clementine s vůní mandarinek
a vanilky oslní vaše smysly.
Má neutrální pH a je ideální
i pro citlivou pokožku.

Balea
Sweet Clementine
sprchový gel
300 ml

1990
6,63 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 23.09.2021 19,90Kč

Kč
DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

Tato nabídka je kusově omezena.

VEGAN

Zítra se v Česku
uskuteční řada
akcí.

Zítra v 17.11 hodin se na Ná-
rodní třídě v Praze rozezní
slavná píseň Modlitba pro
Martu. Letos ji zazpívá Jana
Kirschner a přímý přenos
z Národní třídy poběží v tele-
vizi a také na Facebooku.

V tentýž moment se rádio-
vým éterem rozline originál-
ní verze s hlasemMarty Kubi-
šové a hned poté se písní roze-
zní ampliony městských roz-
hlasů a také Letiště Václava
Havla. Už od 9 hodin se celá
Národní třída promění v mís-
to oslav studentského svátku
a také Dne boje za svobodu
a demokracii. Akce Díky, že
můžem bude oslavovat dění
nejen před 32 lety, kdy v Čes-
koslovensku padala železná

opona a Čechoslováci získali
to, po čem toužili. Celý pro-
gram najdete na webu Korzo-
narodni.cz.
Ve 13 hodin vyrazí průvod

od pomníku TGM u Pražské-
ho hradu na Hradčanské ná-
městí. V kavárně Slavia odha-
lí bustu Václava Havla od so-
chařky Marie Šeborové. Lidé
se mohou sejít ještě předtím,
aby se prošli po místech, kde
Václav Havel zanechal svou
stopu, a připomněli si jeho

dílo a odkaz. Tradiční bude
akce na Albertově.
Ve 13.30 se na Staromáku

uskuteční akce Cesta změny:
Klíčem k demokracii jste Vy!
kterou organizuje Milion
chvilek pro demokracii. Akti-
visté se po říjnových sněmov-
ních volbách chtějí zaměřit
na podporu kandidátů na pre-
zidenta. Volby se uskuteční
v lednu 2023.
K oslavám se přidají také

tvrdší kritici současné vlády

Česka, a to Hnutí Otevřeme
Česko – Chcípl PES. Se třemi
desítkami uskupení se odpo-
ledne v 15 hodin sejdou
na pražském Staroměstském
náměstí. Budou demonstro-
vat proti protipandemickým
opatřením a krokům vlády,
které jsou podle nich proti-
ústavní. Jako politické hnutí
Otevřeme Česko – Chcípl PES
kandidovalo ve volbách,
ve kterých hnutí získalo
0,4 procenta hlasů. MAP a ČTK

Obchody. Ve
svátek budou
otevřené

Slušné číslo
Pomocí vinařských kvasi-
nek vzniká nealkoholické
pivo Slušné číslo, které
v Praze představila Univer-
zita Karlova. Technologii
výroby navrhli odborníci
z Matematicko-fyzikální
fakulty UK a z Výzkumné-
ho ústavu pivovarského
a sladařského. Výhodou
využití kvasinek je podle
univerzity například zjed-
nodušení výroby nealkoho-
lického piva. Slušné číslo
vyzkoušel také rektor UK
Tomáš Zima. ČTK

Čísla dne

40,4
Zájem o hypotéky přetrvával
i v říjnu, kdy banky a stavební
spořitelny poskytly nové hy-
poteční úvěry za 40,4 miliar-
dy korun. Je to mírně více
než v září – 40,3 miliardy
korun. Průměrná úroková
sazba u nově poskytnutých
hypoték stoupla na 2,54 pro-
centa ze zářijových 2,41 pro-
centa.

105
České aerolinie (ČSA), které
jsou v úpadku, zaznamenaly
během prvních devíti měsíců
roku ztrátu před zdaněním
105 milionů korun. I přesto
společnost díky prodeji majet-
ku postupně hradí část svých
pohledávek a navyšuje tak zů-
statek peněz, které má k dis-
pozici. Podle insolvenčního
správce Michaela Šefčíka
není nutné zastavit provoz
letecké společnosti ani
na ni vyhlásit konkurz. Loni
firma skončila ve ztrátě více
než 2,64 miliardy korun. ČTK

inzerce

Oslavy 17. listopadu. Modlitbu
letos zazpívá Jana Kirschner
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Tmavší modrou
využívá Francie
už přes rok.

Elysejský palác už rok použí-
vá poněkud změněnou fran-
couzskou vlajku. Modré pole
je v námořnickém odstínu
místo původního světlejšího.
Upozornila na to francouz-
ská stanice Europe 1, podle

níž o změně rozhodl loni
v červenci prezident Emma-
nuel Macron.
Důvodů je podle šéfa poli-

tického vysílání Europe 1
Louise de Raguenela několik.
Jednak je to důvod estetický –
námořní modř je elegantněj-
ší – ale zejména historický.
Prezident a jeho okolí se

rozhodli obnovit francouz-
skou vlajku z roku 1793 z ob-
dobí Národního konventu.
„Jde o velmi politickou věc,

o obnovu symbolu Francouz-
ské revoluce,“ uvádí stanice
Europe 1.
V Elysejském paláci změně

předcházela debata, v níž ně-
kteří byli toho názoru, že
nová podoba je ošklivá, a dru-
zí naopak ocenili, že znovu
vidí vlajku tak, jak ji vídali
v dětství, před nástupem pre-
zidenta Giscarda d’Estaing.
Hojně se poukazovalo

na to, že nový odstín neladí
s odstínem vlajky Evropské
unie a že změna přichází krát-
ce před zahájením francouz-
ského předsednictví Unii
v lednu příštího roku. Všich-
ni ale přísahají, že nejde o an-
tiunijní gesto.
Ve Francii se používaly

mnoho let vlajky s oběma od-
stíny modři, přičemž námoř-
nictvo a mnoho institucí dá-
valo přednost té s námořní
modří.
Prezident Giscard d’Esta-

ing roku 1976 zavedl na triko-
lorumodř světlejší, aby ladila
s evropskou vlajkou, neboť
obě – evropská a francouzská
– často visí na evropských
fórech v sousedství.
Elysejský palác své rozhod-

nutí týkající se odstínu mod-
rého pruhu na vlajce oficiál-
ně nevyhlásil ani nevydal žád-
né pokyny institucím, aby se
přizpůsobily. iDNES.cz a ČTK

Emmanuel Macron při nedávném projevu ČTK

Bavorsko po necelých dvou
týdnech ještě více zpřísnilo
svá karanténní opatření, ode
dneška nevpustí do restaurací
a hotelů neočkované. Na tisko-
vé konferenci to oznámil ba-
vorský premiér Markus Söder,
podle kterého bez uzávěr pro
neimunizované nelze za sou-
časného rychlého šíření koro-
naviru postupovat jinak.
Söder, který je považován za
jednoho z nejvlivnějších pre-
miérů spolkových zemí, se

rovněž vyslovil pro povinnou
vakcinaci vybraných profesí.
Nejčastěji se v Německu hovo-
ří o zdravotnících a pečovate-
lích. „Nakonec to skončilo tak-
to, tedy jakýmsi lockdownem
pro neočkované. Jinak to ani
být nemůže,“ řekl Söder, kte-
rý opětovně vyzval veřejnost,
aby se nechala očkovat proti
covidu-19. „Pokud by byli
všichni očkovaní, byla by naše
situace snadnější. A situace je
taková, jaká je,“ uvedl. ČTK

Na seznam
hledaných přibyl
kritik Kremlu

Ruské ministerstvo vnitra
zařadilo na seznam hleda-
ných osob Pjotra Verzilo-
va, vydavatele nezávislé-
ho zpravodajského portá-
lu Mediazona a kritika
Kremlu. S odvoláním na
jeho právníka o tom včera
informovala ruská média.
Server i jeho vydavatel se
koncem září ocitli na se-
znamu takzvaných „zahra-
ničních agentů“. Podle
Verzilovova advokáta je
po jeho mandantovi vyhlá-
šeno pátrání kvůli údajné-
mu zatajení dvojího ob-
čanství. Verzilov se podle
ruských médií nenachází
v Rusku. Ruské úřady za-
hájily vyšetřování Verzilo-
va už v loňském roce.

Výbuch byl
teroristický,
myslí si policie

Britská protiteroristická
policie se domnívá, že ne-
dělní výbuch ve voze ta-
xislužby v areálu liver-
poolské ženské nemocni-
ce byl aktem terorismu,
při němž byla použita po-
domácku vyrobená bom-
ba. Motiv činu, při němž
zahynul jeden člověk, je
nejasný. Šéf protiteroris-
tické policie v severozá-
padní Anglii Russ Jackson
řekl, že nyní bude pokra-
čovat vyšetřování, jehož
cílem je zjistit, jak bylo vý-
bušné zařízení sestrojeno,
jaký byl motiv činu a zda
se na něm podílel ještě ně-
kdo další. Zadrženi byli
původně tři muži, poté
ještě čtvrtý. ČTK

Již od 1 Kč za měsíc

S předplatným iDNES Premium
získáte všechny následující výhodyObjevte svět

neomezených článků
a zábavy

Více na www.idnes.cz/premium

Přednostní
vstupenky

... a další výhody

Prémiové
články

Digitální
předplatné

Filmy
zdarma

Skvělé
soutěže

Knihy
zdarma

inzerce

Bavorsko. Na pivo
jen s očkováním

KrátceMacron změnil
barvu vlajky.
Má jít o symbol
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V Rakousku začal platit lock-
down pro neočkované. Část
očkovaných lidí krok přivíta-
la, jiní si ale myslí, že jsou
omezení příliš přísná. Podni-
katelé se obávají, že k očekáva-
nému poklesu tržebmůže při-
spět i neochota očkovaných
navštěvovat zařízení bez
svých nevakcinovaných přá-
tel a příbuzných. Omezení se
týká přibližně dvou milionů
lidí. „Myslím si, že to je trochu
přehnané,“ řekl listu Kronen
Zeitung o opatřeních jeden

cestující ve vídeňské hromad-
né dopravě. Od neděle platí
pro neočkované nová pravi-
dla. Nemohou do restaurací,
na sportovní akce nebo do ka-
deřnictví. Ven mohou jen do
práce, nakoupit si zboží kaž-
dodenní potřeby, do zdravot-
nických zařízení a na zdravot-
ní procházku. „Většinu nesmí
držet jako rukojmí menšina,
tedy neočkovaní,“ prohlásil
kancléř Alexander Schallen-
berg. Omezení se týká přibliž-
ně dvou milionů lidí. iDNES.cz

Rakousko. Lockdown
rozděluje obyvatele

Je ve vazbě
Někdejší hlavní stratég
amerického exprezidenta
Donalda Trumpa se přihlá-
sil do vazby Federálnímu
úřadu pro vyšetřování
(FBI) před očekávanou ob-
žalobou kvůli neuposlech-
nutí obsílky ze strany Kon-
gresu. Stephen Bannon
(na snímku) odmítl spolu-
pracovat s kongresovým
vyšetřováním lednového
vpádu Trumpových přízniv-
ců do washingtonského Ka-
pitolu, za což mu hrozí i vě-
zení. Soudní bitva se může
táhnout velmi dlouho. AP

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Tuhý krém na ruce s bio rakytníkem je vhodný
pro suchou a namáhanou pokožku. Kakaové
a bambucké máslo, mandlový olej a včelí vosk
jsou obzvláště jemné k pokožce,
zanechávají ji hladkou
a hydratovanou.

alverde
tuhý krém na ruce
s bio rakytníkem
25 g

6990
27,96 Kč za 10 g

DLOUHODOBÁCENA

od 17.09.2021 69,90Kč

Kč
DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

certifikovaná
přírodní kosmetika

Pobaltské republi-
ky si stěžují na pří-
stup Lukašenka.

Litva, Lotyšsko a Estonsko ob-
vinily režimběloruského vůd-
ce Alexandra Lukašenka
z toho, že nutí migranty, aby
ilegálně pronikli přes hrani-
ce do Evropské unie. Ve spo-
lečném prohlášení podle

agentury Reuters v této sou-
vislosti zdůraznili, že Luka-
šenko musí nést zodpověd-
nost za obchodování s lidmi.
„Odsuzujeme akce Luka-

šenkova režimu, který využí-
vámigranty k politickýmúče-
lům,“ citovala agentura
ze společného prohlášení pre-
zidentů tří pobaltských států
vydaného po jejich jednání
s polským prezidentem An-
drzejem Dudou, které se
uskutečnilo prostřednictvím

videopřenosu. Polsko, Litva,
Lotyšsko i EU viní Lukašenka
z úmyslného vyvolání nyněj-
ší migrační krize.
Autoritářský vůdce podle

nich migranty do své země
láká a pak je posílá k unijním
hranicím, čímž se mstí
za sankce uvalené na jeho re-
žim kvůli porušování lid-
ských práv.
„Běloruští úředníci směru-

jí tisíce migrantů, aby útočili
na vnější hranici Evropské

unie,“ prohlásil litevský pre-
zident Gitanas Nauseda.
Státy Evropské unie se vče-

ra v reakci na napjatou mi-
grační situaci u hranic s Bělo-
ruskem shodly na dalším roz-
šíření sankcí vůči běloruské-
mu režimu. Ministři zahrani-
čí odsouhlasili v pořadí pátý
soubor postihů, jenž se do-
tkne i letecké společnosti Be-
lavia a dalších firem z oblasti
cestovního ruchu. Noviná-
řům to po jednání řekl český

ministr Jakub Kulhánek. Zá-
stupci unijních vlád zároveň
schválili rozšíření dosavad-
ních sankčních pravidel, kte-
rá jim umožní trestat i další
aerolinky a veškeré firmy či
jednotlivce za aktivity
„usnadňující nelegální pře-
chody hranic EU“. To bymělo
Unii pomoci při vyjednávání
například s leteckými společ-
nostmi z dalších zemí, jež do-
sud běžence do Běloruska do-
pravovaly. ČTK

Severoatlantická aliance stojí
plně za Ukrajinou a vyzývá
Rusko, aby zmírnilo napětí
u východních hranic Ukraji-
ny, kamMoskva začala přesou-
vat část svých armádních jed-
notek. Prohlásil to generální
tajemník NATO Jens Stolten-
berg po jednání s ukrajin-
ským ministrem zahraničí
Dmytrem Kulebou, jehož
země se obává možné vojen-
ské agrese ze strany východní-
ho souseda. Rusko popírá, že
by vojenské přesuny byly pří-
pravou na vpád na Ukrajinu.
Podle Stoltenberga Aliance
v posledních týdnech se zne-
pokojením sleduje „neobvyk-
lé“ přesuny a seskupování rus-
kých sil poblíž ukrajinských
hranic. „Všechny nové provo-
kace či agresivní akce ze stra-
ny Ruska by byly velmi znepo-
kojující. Vyzýváme Rusko,
aby bylo ve svých vojenských
aktivitách transparentní,“ pro-
hlásil šéf NATO. Americké bez-
pečnostní úřady varovaly ev-
ropské spojence před ruskými
plány vojensky proniknout
na ukrajinské území. ČTK

inzerce

Sankce proti Bělorusku?
Evropská unie je schválila

Krátce

Převedení
pravomocí
Kuvajt dočasně převedl
část pravomocí emíra Na-
vafa Ahmada Džábira Sa-
baha na korunního prin-
ce. V minulosti Kuvajt
podobný krok učinil
v případě nemoci vládce.
Současnému emírovi Sa-
bahovi, který zastává nej-
vyšší úřad země od loň-
ska, je 84 let. Podle AP
i tentokrát vznikají doha-
dy o emírově zdraví,
v březnu byl na blíže ne-
specifikovaném zdravot-
ním vyšetření v USA.

Razie u odpůrců
Italská policie provedla
v různých městech země
domovní prohlídky
u 17 radikálních odpůr-
ců očkování proti covi-
du-19, kteří jsou podezře-
lí z podněcování k násilí,
i za použití zbraní, vůči
vládním úředníkům, lé-
kařům či novinářům kvů-
li jejich podpoře korona-
virových restrikcí. ČTK

Šéf NATO.
Varoval Rusko
kvůli armádě
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Na začátku listopadu vyšla
kniha Proměny světa, která
přináší 50 nejlepších rozho-
vorů s předními světovými
i českým osobnostmi. Na vět-
šině textů se podílel novinář
Daniel Kaiser, který nejen de-
taily z přípravy knihy líčil
pro deník Metro.

Můžete nám knihu trochu
přiblížit?
Rozhovory děláme sedm

let. Žijeme všichni v přelomo-
vé době. Svět, i za hranicemi,
se námdoslovamění před oči-
ma. Napadlo nás, že vyšla
řada zajímavých rozhovorů
s lidmi různě po světě, které
jsou nadčasové a tu měnivou
dobu nějak zobrazují. Pro-
hlédli jsme si je a tušení se po-
tvrdilo. Bavíme se o výho-
dách a ovšem i nevýhodách
evropského sjednocování,
o různých aspektech klima-
tické politiky, o vztahu Evro-
py a islámu, o Rusku. Zvláštní
téma je historie. Tam kde se
prolíná do současnosti.

Lze vypíchnout několik va-
šich nejlepších rozhovorů
v rámci Proměn světa?
Namátkou tři: Matthias

Burchard je antropolog z Kolí-
na nad Rýnem, který popisu-
je zrod člověka covidové
doby, říká mu Homo hygie-
nicus. Velmi kriticky se staví
k roli, kterou ve vývoji Zápa-
du hrají technooligarchové
ze Silicon Valley. Nebojí se
mluvit o Billu Gatesovi, čímž
si aktuálně akademik koledu-
je o to, že bude zařazen mezi
blázny. Jaroslav Vrzala je vete-
rán protikomunistického exi-
lu,má co říct k historii slavné-
ho časopisu Svědectví a k pů-
sobení Pavla Tigrida, ve kte-
rém hrála větší než známou
roli Amerika. A konečně su-
perzajímavý mi připadá i ne-
dávný velký rozhovor s profe-
sorem ČVUT Janem Mackem
o elektroautech. Macek na ce-
lém konceptu nenechal nit
suchou.

Kde nejdále jste kvůli roz-
hovoru byl?
V podstatě všechny zahra-

niční rozhovory, s výjimkou
Američanů, děláme na na-
šem kontinentu s Evropany.
Evropa má na naše životy zá-
sadní dopad. A speciálně Ně-
mecko. Přišlo mi pozoruhod-
né, a uvědomil jsem si to až
zpětně, že odhadem polovi-
na, možná většina Němců, se
kterými jsem pořizoval inter-
view, měla od té doby ve své
vlasti nějak potíže. Někdy
i nepříjemné. U našich souse-
dů se za těch několik let, kte-
ré pokrývá kniha, dost zúžil
prostor pro veřejnou debatu.

Bylo hodně těžké udělat
síto z několika stovek roz-
hovorů? Podle jakého klí-
če jste vybírali, které se
do knihy dostanou?

Nezařazovali jsme rozhovo-
ry, které byly víc ke dni, tak-
že čtenář tam nenajde nějaké
příliš politicky aktuální. Vů-
bec s politiky je tam rozhovo-
rů docela málo, zajímavější
jsou často, až když už jsou
mimo funkci. Trochu jsme se
nad výběrem i střetli, nejsem
ani zdaleka jediný autor roz-
hovorů v knize. A každý z nás
měl potom nějakého svého
koně, kterého v publikaci
bezpodmínečně chtěl mít.

Ze kterého rozhovoru
za celou vaši kariéru máte
vy největší radost? Profes-
ně i lidsky...

Ještě dříve, v Lidových novi-
nách, jsme byli na rozhovoru
s AngelouMerkelovou v kanc-
léřství. Ale moc zajímavého
neřekla, ona tedy skoro ni-
kdy moc zajímavého v rozho-
vorech neříká. Bylo spíš dob-
ré sledovat, jak funguje ona
i její okolí. Lidsky vzpomí-
nám na interview se slavným
sovětským disidentem Vladi-
mírem Bukovským. On žil
od roku 1976 v Anglii a rozho-
vor je takový záznam dezilu-
ze, kterou má z vývoje Zápa-
du, o němž kdysi snil
v lágrech. Vadí mu ubývání
svobody. Tedy vadilo. Asi rok
po tom setkání umřel. Pokud
vím, byl to poslední rozho-
vor, který poskytl, takže
v knize je samozřejmě zařa-
zen. To už jsem byl v Echu.

Předprodej knihy probíhal
na crowdfundingovém ser-
veru, kde se stala se dvě-
mamiliony korun nej-
úspěšnější publikací. Proč
tomu tak podle vás bylo?
Zaprvé je náš šéfredaktor

silný v marketingu. Zadruhé
už je Echo vyzkoušená znač-
ka. Shromáždila se kolem něj
nemalá skupina čtenářů a pří-
znivců. PAVEL URBAN

Daniel Kaiser TOMÁŠ KRIST

Justin Bieber
Kanadský zpěvák Justin
Bieber včera oznámil nová
data svého turné Justice
World Tour, včetně
12. března 2023, kdy zavítá
do O2 areny v Praze.
Od května 2022 do března
2023 bude Bieber cestovat
po pěti kontinentech, na-
vštíví více než 20 zemí
a odehraje přes 90 koncer-
tů. Vstupenky na ten v Pra-
ze budou v prodeji od pát-
ku 19. listopadu od 10.00.
Prodejci jsou sítě Ticket-
master a Ticketportal. MET

Nakoupím a zaplatím online
na dm.cz, vyberu svou
oblíbenou prodejnu dm
a již za 3 hodiny si svůj
nákup vyzvednu.

”CO
POTŘEBUJI, CHCI
CO NEJDŘÍVE“

dm.cz

EXPRESNÍ
VYZVEDNUTÍ

dm.cz/expres

Nejlepším umělcem se
při udělování cenMTV Europe
Music Awards stal zpěvák
a skladatel Ed Sheeran. Brit-
ský rodák si z Budapešti odne-
sl i cenu za nejlepší píseň
za hit Bad Habits. Televize
MTV vyhlásila ceny v maďar-
ské metropoli na podporu
místní LGBTQ komunity, tedy
lesbiček, gayů, bisexuálů,
transgenderových osob a lidí
s odlišnou orientací. Maďar-

ský parlament v červnu schvá-
lil zákon zakazující osvětu
o sexuálních menšinách.

Cenu za nejlepší hudební vi-
deoklip získal raper Lil Nas X
se songem Montero (Call Me
By Your Name) s homosexuál-
ní tematikou. Jihokorejská
chlapecká kapela BTS zvítězi-
la ve čtyřech kategoriích. Nej-
lepším nováčkem se stala
28letá americká raperka Sa-
weetie. ČTK

inzerce

Proměny světa

Kniha nabízí 50 rozhovorů.

● Britský myslitel Roger Scru-
ton, ruský politický aktivista
Vladimír Bukovskij, americký
historik Timothy Snyder,
francouzský filozof Alain Fin-
kielkraut, britský spisovatel
a aktivista Edward Lucas, čes-
ký historik Robert Kváček,
Karel Schwarzenberg, lékař-
ka Deborah Tigridová, mate-
matička a disidentka Kamila
Bendová, dětská psycholož-
ka Jiřina Prekopová nebo
zpěvačka Marta Kubišová.
To je jen část osobnostní,
které se v knize objevují.

Ceny MTV Europe.
Bodoval Sheeran

„Svět se nám mění před očima“
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.10 Na krok od nebe IV
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domov můj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.05 StarDance XI ... kolem do-

kola
20.15 Škoda lásky
21.30 Cirkus Bukowsky (5/12)
22.25 Příběhy slavných... Jaro-

slav Marvan
23.20 Případy detektiva Murdo-

cha XII
00.05 Kriminalista III
01.05 AZ-kvíz
01.30 Zajímavosti z regionů
02.00 Rajské zahrady II

15.55 Království divočiny: Skal-
ňák oranžový, Surinam

16.20 Manu a Matěj na cestě
po jižní Itálii (5/10)

16.50 Divoká Aljaška (1/3)
17.45 Českem na koňském

hřbetu (10/14)
18.10 Afrikou letem světem (4/6)
19.00 Cyklotoulky
19.15 Křesťanský magazín
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Švestka
21.45 Lovci mikrobů
22.40 Sto divů světa II (10/13)
23.40 Lidstvo: Příběh nás všech

(11/12)
00.25 Ve jménu vlasti VIII (9/12)

15.55 Kriminálka Miami III (19)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4152)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 MasterChef Česko V
21.40 Souboj na talíři
22.40 Víkend
23.45 Kriminálka Miami III (18)
00.35 Kriminálka Miami III (19)
01.30 Odložené případy VI (15)
02.10 Policie Chicago III (3)

Krimiseriál (USA, 2015-2016)
03.15 Na lovu
03.55 Gympl s (r)učením ome-

zeným (39)
05.00 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Slunečná (141)

Třikrát a dost! Seriál (ČR, 2020)
21.35 7 pádů Honzy Dědka
22.40 7 pádů Honzy Dědka
23.55 Ano, šéfe!
01.05 Policie v akci
02.05 Návrat komisaře Rexe IX

(5)
Není všechno zlato...
Krimiseriál (Rak./It., 2009)

03.05 Jake a Tlusťoch IV (5)
Jenom ty. Krimiseriál (USA,
1987-1992)

04.05 Policie Hamburk IX (6)

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Koťák kuchtík
14.35 Óčko trendy
15.00 Mixxxer Live
17.00 Óčko hity
17.30 Smartmania
17.35 Óčko hity

Největší hity z českých a světo-
vých hitparád i nejsledovanější
hudební videoklipy z YouTube

18.00 CZ & SK
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.30 Naked Warm-up
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko flirt

Výrazy vpisujte od středového písmene K
ke kraji kruhu. Tajenka je od čísla 1.
1. obchody, čachry (zast.)
2. nákupní taška
3. kreslený obraz
4. malá kost
5. průměr střely
6. sbírat

zobákem
7. hud.

strunný
nástroj

8. chovné
zvíře
v kotci

TV tipy

Luštěnka

Teplotní rekordy: -6,8 °C (1858) 16,7 °C (1926) Bio:

„Nejsem Remek,
ale snad to

zvládnu taky.“

VLADIMÍR CEKOTA
Facebook

Počasí

Sudoku
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NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

DNES ZÍTRA ČVTRTEK PÁTEK

5/9 °C 3/7 °C 4/8 °C 7/11 °C
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Tramvaje nikdy neomrzí. Důkazem je fotografie od přispěvatele
miwako_the_prague_tram_fox Jedna Čumákovaná v podání
moderny 15T ??#miwakofox #tramvaj #15t #15talfa #skoda15t
#skoda15talfa #skodatransportation #tramvajeskoda #linka7
#linka12 #prazsketramvaje #praha #smichov #andel #tram

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

KRÁL KUNRATIC
Letošní Kunratická byla jiná. Snad to bylo mým strachem, zda
trasu vůbec zvládnu, snad tím, že jsem nenásilně a díky použi-
tí nenápadné donucovací techniky přiměl běžet celou naši ro-
dinu. Zkrátka Velká Kunratická s pořadovým číslem 88 se mi
zapsala jako zvláštní. Letos jsem nesl nádherné číslo 447 a už
na startu se mi zdálo, že je něco jinak. Za mnou startovali už
jen tři závodníci, přičemž jsem věděl, že někteří moji kamará-
di běží třeba hodinu pomně. No nic, jdu na to. START, vyrá-
žím sám, jelikož můj parťák samozřejmě nedorazil, asi ho sra-
zilo stáří. Stoupám zlehka do kopce, přičemž šetřím bolavé
koleno, jak jen to jde. Předbíhají mě tři běžci, kteří na trať vy-
razili po mně. Pajdám jak Žofré Pejrak z Angeliky, ale nevzdá-
vám se. Najednou slyším... právě, že neslyším nic. Za mnou ni-

kdo není. Ani přede
mnou. Dostávám se pod
legendární Hrádek, prázd-
no. Několik divákůmě po-
vzbuzuje, ale soupeři ni-
kde. V klidu se drápu na
strmý kopec, NIKDOmě
nepředbíhá. Jsem nahoře,
stále sám. Cupitám si le-

sem stylem „ťapy ťap“, opuštěný závodníček, jediný v hlubo-
kém lese. Až teprve nějakých 500 metrů před cílem něco sly-
ším. Otáčím se a vidím, že se za mnou ženou chrti, skuteční
běžci. Letí jak blázni. No a mně dochází, že jsem byl zřejmě
v nějaké skupině veteránů, která závod startuje. Dávám si po-
zor, abych nikoho neomezil, jelikož cestičky jsou úzké. Vší-
mám si, že mají čísla blízko mému. Další skupina prostě navá-
zala na tu naši, a tak mě míjí 451, 452... Šponuji se a do cílové
rovinky vbíhám s několika borci naráz. Všichni šílí! Vypadá
to, že starej Kohy udržel krok s trénovanými borci! Neskuteč-
né! Večer mě někdo na Instagramu označuje jako Kunratické-
ho krále. Usínám. Vyčerpaný, ale šťastný. Jako král.

Zdeněk Karásek
Chodil jsem do školy
a čekal, že bude
občanská válka.

Hráli jsme
kličkovanou
A hrají dál. Kdo? No přece
Pirátská strana. Lákali
na recept, kterak chytře,
levně a poctivě spravovat
zemi. Byli tací, kteří uvěři-
li. První velkou chybou
byl slepenec PirSTAN. Pirá-
ti ještě před několika mě-
síci jeli na vlně v očekává-
ní vítězství. Dokonce i lídr
Pirátů Ivan Bartoš se viděl
v pozici premiéra. Ale Sta-
rostové ořezali tužky a jali
se kroužkovat. Volební
noc byla pro Piráty jak po
tvrdém k. o. Že zůstávají
velmi otřeseni, je jasné –
a chápu. Začínají chytra-
čit. Nějaký kodex či jiná
bohulibá prohlášení jsou
zpochybňovány. Tři minis-
terstva by mohla býti ona
náplast na povolební bo-
lístku. A tak se dozvídá-
me, že ty tři pašalíky jsou
vlastně velmi výhodné.
Tak hluboko pětikoalice
klesla a svojí obhajobou
neobhajitelného nám, vě-
řím, že velké většině obča-
nů, zanáší mozek.

PAVEL DLOUHÝ, PRAHA 5

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

FESTIVAL

Řešení sudoku

Citát

Vypadá to, že starej
Kohy udržel krok
s trénovanými borci.
Neskutečné!

Lukáš Pankáč
Tou dobou jsem

objevil palec u nohy
a narval ho do pusy.

Michal Holas
Slavil jsem večer
svoje 29tiny

(dva dny předem).

Co jste dělali 17. listopadu 1989?

Anketa

Dopisy a vzkazy

Komiks

@mojemetro

Řešení luštěnky

Sloupek

JAKUB
KOHÁK
VETERÁN
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adivý krém pro masáž pokožky např. v oblastech

AD | KLOUBŮ | SVALŮ
Chla

ZA
Ch

Poznejte sílu
CBD i vy!

Vysoký obs
ah

CBD
500 mg/
100 ml

www.wobecare.czKosmetický přípravek

přírodních kanabinoidů, které
pomohou rovnováhu obnovit.
Výzkumy ukazují, že CBD má
řadu příznivých účinků. Přispí-
vá například ke snížení bolesti
a má protizánětlivý účinek.

V jakých přípravcích
jej najdete?
Na trhu najdete dvě základní
kategorie topických přípravků
s CBD. První je dermokosmeti-
ka, oblíbená především pro své
účinky při potížích s pletí v po-
době akné, atopické dermatiti-
dy atd., druhou skupinou jsou
pak masážní krémy a gely. Ty
často kombinují ověřené bylin-
né složení s vyšší dávkou CBD
a stávají se tak skvělou alterna-
tivou, pokud vás trápí zatuhlé

klouby nebo namožné svaly.
Obliba CBDmasážních krémů
roste nejen mezi aktivními
sportovci, ale i u starší genera-
ce. Výhodou těchto přípravků
je takémožnost dlouhodobého
užívání a na rozdíl odTHCnení
CBD psychoaktivní, nebudete
tedy po jejich aplikaci nijak
omámení.

Konopí bylo donedávna spojo-
váno především s látkou THC.
Nyní se výzkum zaměřuje
na vlastnosti dalších kanabi-
noidů, především CBD.

Čím je kanabidiol
výjimečný?
Pro pochopení účinků CBD je
třeba nejprve zmínit tzv. endo-
kanabinoidní systém, jenž byl
objeven poměrně nedávno. Jde
o vrozený signální systém na-
šeho těla, který skrze systém
receptorů a tzv. endokanabi-
noidů reguluje řadu fyziolo-
gických procesů zodpověd-
ných např. za vnímání bolesti,
paměť, imunitní reakce atd. Je-
-li systém v nerovnováze, mů-
žeme tělu pomoci doplněním

Přírodní alternativa při obtížích
– kanabidiol – tedy CBD, látka
obsažená v rostlině konopí,
se v poslední době dostává
stále více do popředí zájmu…

Namožené svaly? Zatuhlé klouby?
Vsaďte na sílu z přírody!

Vybírejte kvalitu
Při výběru vhodného příprav-
ku se říďte nejen celkovým
obsahem CBD, ale i jeho
koncentrací. Tu si jednoduše
přepočtete - např. na 100ml
přípravku. Čím vyšší koncen-
trace, tím lépe. Kvalitní pří-
pravky obsah CBD vždy uvádí.
Do masážních přípravků se

také přidávají léty ověřěné by-
linky jako arnika horská, kaš-
tan koňský, kostival lékařský,
mentol z máty pro chladivý
účinek, kapsaicin z pálivých
papriček nebo kafr pro pro-
krvení a hřejivý účinek.
Nebudete-li si jisti, s výběrem,
zajděte například do vaší lékár-
ny, kde vám rádi poradí.

Potřebujete rychlou úlevu? Vyzkoušejte přípravky s osvědčenými přírodními výtažky.
Foto: shutterstock
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Základem přísunu
tekutin by měla
být voda.

Minulou zimu to bylo prů-
měrně za měsíc na jednoho
obyvatele staršího 18 let cel-
kem 75 litrů nápojů, přičemž
jednoznačně převažovala ne-
ochucená voda, kohoutková
a balená (31 litrů). Dalšími ob-
líbenými nápoji byly čaj (12 li-
trů) a káva (7 litrů), následova-
lo alkoholické pivo (5 litrů),
v těsném závěsu za ním kolo-
vé a ovocné limonády (3 lit-
ry). Vína vypil průměrný
Čech za měsíc jeden litr
a destilátů 0,3 l.
Základem pitného režimu,

a to v každém ročním obdo-
bí, by měla být samozřejmě
voda, ať už pramenitá, mine-
rální, či jiná. Reálně ale kon-
zumujeme i řadu dalších ná-
pojů – obzvláště během svát-
ků na konci roku, kdy bývají
lednice a spíže plné pochou-
tek i nápojů, které si běžně
nedopřáváme. „Tekutiny
jsou pro život člověka nepo-

stradatelné. Tvoří nedílnou
součást prevence spousty one-
mocnění a podporují všech-
ny životně důležité funkce or-
ganismu. Nabízí se mnoho
možností, jak tekutiny dopl-
ňovat, ale zdaleka ne všech-
ny nápoje by bylo rozumné
konzumovat často nebo
ve velkém množství. Nej-
vhodnější volbou pro doplňo-
vání tekutin je bezesporu pří-
rodní voda, slabě nebo střed-
ně mineralizovaná,“ doporu-
čuje odborná konzultantka
AquaLife Institutu v oblasti
nutriční terapie Mgr. Lucie
Růžičková, vedoucí nutriční
terapeutka ve VFN v Praze.
Vodu může v pitném reži-

mu dospělých i dětí doplňo-
vat čaj, případně ředěné
ovocné a zeleninové šťávy.
To vše ideálně v nedoslazova-
né variantě. „Slazené nápoje
jsou na chuť velmi příjemné,
navozují pocit klidu a poho-
dy, uspokojují chuť na slad-
ké. Jenže mají vysoký glyke-
mický index, který způsobu-
je další chutě na něco dobré-
ho. Hlavním nebezpečím při
jejich vysoké konzumaci je
větší příjem energie, vyšší ri-

ziko nárůstu tělesné hmot-
nosti, ale i výskytu zubního
kazu. Sladké nápoje přesto
není nutné vyloučit úplně.
Nejlepší je řídit se heslem
jíst a pít všeho s mírou. Kde
tamíra ale je? Každý jimá jin-
de. Někdo má více pohybu,
sportuje a pak si může dovo-
lit slazených nápojů více než
ten, kdo má pohybu mini-
málně,“ radí Růžičková.
Další tekutinou, která je ob-

líbená, je káva. „Semena
kávy obsahují kofein, který
povzbuzuje činnost srdce,
mozku, nervů, ledvin a svalů.
Kofein je v současné době nej-

známější a nejlépe popsanou
účinnou látkou v kávě,
nicméně tento nápoj obsahu-
je spoustu dalších, lidskému
organismu prospívajících lá-
tek,“ říká nutriční terapeut-
ka Růžičková.
Účinky kávy na lidský orga-

nismus už léta zkoumají od-
borníci na celém světě. Stále
více z nich potvrzuje, že kon-
zumace kávy má u zdravého
člověka spíše pozitivní účin-
ky, jako je například preven-
ce určitých typů onemocně-
ní. Vědci a lékaři však záro-
veň upozorňují, že účinky
kávy se u každého projevují
individuálně, a shodují se
na tom, že za přiměřené pití
kávy lze označit denní konzu-
maci čtyři až šest šálků, což
by mělo odpovídat přibližně
300 mg kofeinu. V případě
častého pití kávy navíc dochá-
zí k vylučování zdraví pro-
spěšných minerálních látek
z těla a také k celkovému od-
vodnění – proto je vhodné pít
ke kávě vodu.
A jak je to s čajem? „Nesla-

zený čaj může být součástí
pravidelného pitného reži-
mu dospělých, ale i dětí, jen

je třeba brát ohled na někte-
rá specifika konkrétních dru-
hů čajů. Silné výluhy čajůmo-
hou více dráždit žaludeční
sliznici, při pravidelné konzu-
maci bylinných čajů je důleži-
té zvážit účinnost jednotli-
vých bylin. U dětí doporučuje-
me přihlédnout ke stimulují-
cím účinkům čaje,“ upozor-
ňuje odborná konzultantka
Růžičková. Průměrný konzu-
ment čaje vypil minulou
zimu o čtyři litry více tohoto
nápoje než letos na jaře, to je
12 litrů čaje za měsíc.
Čaj patří mezi pochutiny

a nemá žádný výživový vý-
znam. Hlavním důvodem
jeho konzumace jsou přede-
vším senzorické vlastnosti,
tedy chuť a vůně. V poslední
době se čaj, zejména zelený,
cení a konzumuje pro obsah
antioxidantů. Čaj se pije také
pro obsah kofeinu, který je
vyšší než v kávě – koncový ná-
poj z čaje má ovšem kofeinu
v porovnání s nápojem
z kávy méně, a to díky méně
koncentrovanému nálevu
(1–2 gramy čaje na 1 šálek vs.
7–10 gramů kávy
na 1 šálek). METRO

„Alkohol může navozovat příjemný po-
cit, pohodu, dobrou náladu a sváteční
atmosféru. Mylně se domníváme, že je
to i lék na dlouhodobý stres. V menší
míře může alkohol sloužit pozitivně,
ale ve větším množství škodí,“ varuje
Růžičková a dodává: „Měl by být kon-
zumován s noblesou a pocitem výji-
mečnosti. A protože odvodňuje, měly
by se k němu popíjet nealkoholické ne-
slazené nápoje, nejlépe minerálky, kte-
ré doplňují tělu nejen tekutiny, ale
i minerální látky (při odvodňování or-
ganismu se vyplavuje například sodík,
hořčík nebo draslík).“

● Alkohol navíc obsahuje velké množ-
ství energie, což může být důvodem
nechtěného navýšení hmotnosti o vá-
nočních svátcích. Nebezpečné je popí-
jení míchaných nápojů, které obsahu-
jí destiláty. Alkohol v nich nemusí být
příliš zřetelný, proto se to s ním může
snadno přehnat. Míchané alkoholické
nápoje se musí pít umírněně i přesto,
že se zdá, že téměř žádný alkohol ne-
obsahují. Ještě lepší bude vyměnit je
za nealkoholické míchané nápoje, kte-
ré chutnají báječně a nebolí po nich
hlava. Když se to totiž s alkoholem
přežene, přichází kocovina, a ta
o sobě dá vědět právě bolestí hlavy,
ale také citlivostí na světlo i hluk, ne-
volnostmi, zvracením, třesem a celko-
vým oslabením.

● A jaká je ta správná míra? Pro předsta-
vu je to jedno pivo nebo jedna sklen-
ka vína, pro ženy vždy o něco méně.
Dle WHO je doporučený denní příjem
alkoholu pro muže 20 gramů a pro
ženy 10 gramů, což odpovídá u mužů
0,5 litru piva, 250 mililitrům vína nebo

60 mililitrům destilátu. U žen 0,3 litru
piva, 0,125 mililitru vína nebo 40 mili-
litrům destilátu.

Pozor na alkohol! 2x PROFIMEDIA

Pijte, i když je chladno.

TO VŠE JE VÁŠ
DENÍK METRO!

DOMOV
SVĚT KULTURA

SERVIS ZDRAVÍ
INZERCESPORT

inzerce

S mírou

Vánoce jsou období zbavené
pocitu viny, který se znovu
objevuje, až když vánoční
svátky skončí. Zkuste to letos
trochu jinak a dopřejte si dob-
rého jídla a pití s vlastní dáv-
kou zodpovědnosti – sváteč-
ně, což znamená v menším
množství to, co si běžně nedá-
váme, například limonády
nebo alkoholické nápoje. Měj-
me přitom ale na paměti, že
základ příjmu tekutin má tvo-
řit voda, ideálně slabě nebo
středně mineralizovaná, spo-
lu s čajem, případně ředěnou
šťávou z ovoce nebo zeleni-
ny. Ušetříme si tak spoustu
starostí s možnými zdravotní-
mi komplikacemi a odměnou
nám bude klidný a radostný
vstup do nového roku.

Co s pitným režimem v zimě?

Dobrý pomocník, ale zlý pán



MM iliony lidí navštěvují
ortopedické ordinace,
protože touží po úlevě

od bolesti způsobené degene-
rací kloubů (artrózou). Artróza
vede k úplné ztrátě chrupavky,
která chrání konce kostí. Při
každém pohybu se epifýzy o
sebe otírají, což vede k akut-
nímu zánětu, otoku a bolesti.
Někdy se stává, že toto ne-
milosrdné onemocnění má za
následek úplnou imobilizaci
kloubů. A to znamená jedno –
postižení.

Dojde k průlomu
v boji s artrózou?

Už 247 tisíc lidí si přirozeně zlepšilo stav kloubů

Díky moderním metodám se v boji proti bolesti kloubů
vítězí v 98,4% případů ve světě.

Na fotografii vlevo je vidět prázdné prostory uvnitř kloubní tobolky,
které vznikly v důsledku ztráty hustoty tkáně a jejímu částečnému vy-
mizení. Po ošetření jsou kosti řádně „naolejovány“, tedy se navzájem
neotírají, protože tlumicí funkce kloubů byly obnoveny.

PŘED zahájením kúry PO zahájení kúry 73%PRO PRVNÍCH 150 LIDÍ!
Prvních 150 lidí, kteří zavolají do
18. listopadu 2021, dostane 73% slevu
a obdrží ArthroCare za velice akční cenu
(doprava ZDARMA)!

Zavolejte: 296 849 796
Po - Pá 8 - 20 hod., So - Ne 9 - 18 hod.
(Normální místní připojení bez příplatků)

Šance pro zdraví
Paní Věra (67 let) ze ŽatcePaní Věra (67 let) ze Žatce se
takovému osudu zázračně vy-

hnula. Její příběh dokazuje, že
s artrózou lze bojovat:
üüpřirozeně i bez
chirurgického zákroku

üüza 36 dní...

Jak pomoct člověku, kterého
všechno bolí? Zázračnou sílu
přírody!

Degenerace se
prožírala do kloubů
Paní Věra se ocitla v drama-
tické situaci: „Artróza pomalu
zabíjela moje klouby. Záření,
proudy a cvičení nefungovaly.
Bála jsem se, že skončím na
invalidním vozíku”.
Paní Věra svěřila své problé-

my sestřenici z Chicaga. Začala
hledat specialistu, který by byl
schopen pomoct její příbuzné.
Odva dny později předala pani
Věře zprávu, která jí dala naději.
Ukázalo se, že v USA lidé s art-
rózou používají přírodní a bez-
pečné ošetření založené na pů-
sobení methylsulfonylmethanu.

Jak funguje tato
revoluční kúra?
Klouby procházejí změnami
vedoucími k jejich regeneraci.

Zvyšuje se produkce chrupav-
kových buněk, které znovu po-
krývají epifýzy a poskytují jim
ochranu proti tření a zánětu.
Množství tekutiny v regene-
rovaném spoji se zvyšuje, což
dodatečně snižuje tření.
Díky této metodě naprostoDíky této metodě naprosto

každý má šanci překonat ne-každý má šanci překonat ne-
příjemné potíže a najít svoupříjemné potíže a najít svou
dřívější fyzickou zdatnost.dřívější fyzickou zdatnost.
Nezáleží na tom, zda vás bolí
kolena, bedra, zápěstí nebo
páteř. Nezáleží na tom, zda
je nemoc genetická, je to vý-
sledek přetížení kloubů nebo
obezity. S artrózou můžete a
MUSÍTE bojovat.

Slovo odborníka
Opotřebovanou chrupavku je
třeba do velké míry rekon-
struovat, aby synoviální teku-
tina znovu získala některé ze
svých kluzných vlastností.
Příroda chce, aby tělo fun-

govalo dokonale a směřovalo
k sebeobnově. Stačí mu po-
skytnout látku s vhodnými
bioinformačními vlastnostmi
a vše se začne vracet k nor-
málu. Není to magie, je to čis-
tá biologie. Prvním příkladem
je penicilin vyrobený z běžné

„Moje klouby zase„Moje klouby zase
fungují!”fungují!”
Vždy jsem byla
obézní, kromě toho
jsem měla sedavou

práci a jsem se málo pohybovala. V
průběhu let jsem cítila stále větší bo-
lesti kloubů. Nakonec se ukázalo, že
moje kloubní chrupavka byla úplně
zničena a vznikl vážný zánět. Už teh-
dy jsem sotva mohla chodit a hrozilo,
že se to ještě zhorší. Díky ArthroCare
se stav mých kloubů zlepšil!

Lucie (52 let) z Prostějova

796

Z televizní reklamy

TVTV

houby (známé všem plísně),
která snížila úmrtnost na
bakteriální infekce o více než
90%! Totéž platí o degeneraci
kloubů: člověk nevymyslí sám
způsob na artrózu, čerpat
musí i z přírody.
Po měsících laborator-Po měsících laborator-

ního testování jsme získaliního testování jsme získali
prostředek, díky němuž těloprostředek, díky němuž tělo
bojuje se zánětem samobojuje se zánětem samo. To
může být nejsilnější zbraň
matky přírody proti bolesti
kloubů.

Změna na dosah
Bolest, otok a necitlivost, kte-Bolest, otok a necitlivost, kte-
ré vás budí po nocích se mo-ré vás budí po nocích se mo-
hou rychlehou rychle zmírnit. Ale to není
konec!
Na konci kury může váš ži-

vot vypadat úplně jinak. Bo-
lesti se budou mírnit a znovu
získáte mobilitu.
Tento inovativní připrávek

na klouby získává stále větší
popularitu. V České republice
je kúra k dispozici se speciální
73% slevou!73% slevou! Akce se vztahu-
je pouze na prvních 150 lidí,
kteří zadají objednávku do
18. listopadu 2021, proto stojí
za to si pospíšit!

INZERCE



www.metro.cz SPORT úterý 16. listopadu 2021 16

Český tým dnes ve-
čer vyzve v Praze
na závěr kvalifika-
ce na MS Estonsko.

Postup do březnového
play-off užmají díky vítězství
v Lize národů a dalším výsled-
kům jistý, ale čeští fotbalisté
se pokusí ještě o lepší posta-
vení ve skupině E. Na dálku
budou s Walesem bojovat
o druhé místo v tabulce,
na které ztrácejí tři body.
Český národní tým stejně

jako při čtvrteční výhře 7:0
v přípravě nad Kuvajtem po-
vede dnes od 20.45 na Letné
proti Estonsku asistent trené-
ra Jiří Chytrý, neboť hlavní
kouč Jaroslav Šilhavý má ko-
ronavirus. Český týmkdruhé-
mu místu potřebuje porazit
Estonsko a doufat, že Velšané
doma prohrají s Belgií. Češi
zároveňmusímít lepší koneč-
né skóre než ostrovní soupeř,
který si nyní drží dva góly
k dobru. Druhá příčka ve sku-
piněmůže znamenat lepší vý-
chozí pozici v play- off, nejlep-
ší šestice totiž bude nasazená
a odehraje semifinále baráže
na domácí půdě. Češi ještě ne-
ztratili teoretickou naději
na nasazení.

Jedinýmpřímýmpostupují-
cím na šampionát v příštím
roce v Kataru je již jistý vítěz
skupiny Belgie. Právě s ní se
dnes utká Wales, ve stejný
čas jako Češi s Estonci. „Samo-
zřejmě jsme rádi, že už je po-
tvrzené, že v baráži budeme.
Pořád máme teoretickou šan-
ci uhrát druhý flek, o to v po-
sledním zápase půjde. Vše, co
můžeme ovlivnit, je zvlád-
nout utkání s Estonskem.
A pak děj se vůle boží,“ řekl
stoper Jakub Brabec.
V březnu na startu kvalifi-

kace sice český celek ve vzá-
jemném duelu s Estonci
na neutrální půdě v polském
Lublinu zvítězil vysoko 6:2
i díky hattricku Tomáše Souč-
ka, ale soupeř z Pobaltí tehdy
nastoupil kvůli koronaviru
bez obvyklých hráčů. ČTK

Projekt České unie sportu
(ČUS) Tipsport Sportuj s námi
chce i v roce 2022 rozhýbat
veřejnost kvůli kondici, zdra-
ví a imunitě.
Zmíněný projekt se stal

hned od své premiéry před
sedmi lety největším seriá-
lem sportovních akcí, který
se dosud konal na území Čes-
ké republiky. Až do března
roku 2020, kdy ho zastavila
covidová pandemie, každo-
ročně rozhýbal více než
200 tisíc aktivních účastníků,
převážně rekreačních spor-
tovců. V polovině letošního
roku však epidemická situa-
ce opět umožnila konání hro-
madných akcí, a tak se pro-
jekt vrátil zpět na stadiony,
hřiště, do tělocvičen i do pří-
rody – s omezeným půlroč-
ním kalendářem.

Výkonný výbor ČUS vyhlá-
sil na příští rok osmý ročník,
takže v průběhu listopadu
mohou pořadatelé své akce
elektronicky přihlašovat. Cí-
lem projektu jemotivovat ve-
řejnost a nabídnout jí příleži-
tost k širšímu zapojení
do sportovních aktivit v pest-
rých a přitažlivých podobách
a současně přilákat neregis-
trované sportovce a občany
k pravidelnému pohybu. Pro-
střednictvím projektu se ČUS
také snaží zviditelnit práci
dobrovolných trenérů, orga-
nizátorů a funkcionářů
ve sportovním prostředí.
Tradičně nejčastěji zastou-

penýmodvětvímbývají atleti-
ka zejména s běžeckými závo-
dy, míčové hry jako fotbal,
basketbal či volejbal a turisti-
ka s dálkovými pochody. ČTK

Semifinále letošního Turnaje
mistryň ve dvouhře se odehra-
je bez českých tenistek. Karo-
línu Plíškovou o postup v me-
xické Guadalajaře připravila
ŠpanělkaGarbiňeMuguruzao-
vá díky výhře nad Estonkou
Anett Kontaveitovou 6:4, 6:4.
Plíšková předtím po obratu
porazila krajanku Barborou
Krejčíkovou 0:6, 6:4 a 6:4. ČTK

Budou bez diváků
Řadě problémů čelí fotba-
listé Nizozemska před klí-
čovým utkáním kvalifika-
ce o světový šampionát
proti Norsku. „Oranje“
odehrají souboj o první
místo ve skupině G kvůli
opatřením proti koronavi-
ru před prázdnými tri-
bunami.

U žen zůstává
Trenér Jannis Athanasopu-
los povede další čtyři roky
národní tým volejbalis-
tek. Řecký kouč přišel
k volejbalistkám v dubnu
2019 a ve stejném roce
Češky vyhrály Evropskou
ligu. Na letošním ME
skončily patnácté. Příští
rok si zahrají na MS.

Bolt: Vyhrál bych
Bývalý jamajský sprinter
Usain Bolt podle všeho
nemá velké mínění o ná-
sledovnících. V rozhovoru
pro AFP osminásobný
olympijský šampion řekl,
že kdyby se letos na OH
v Tokiu vrátil k atletice,
mohl by pomýšlet v běhu
na 100 metrů na zlato. ČTK

Fotbalisté
touží vydřít
druhémísto

Vladař vychytal první nulu
Český hokejový brankář Daniel Vladař (na snímku) zasta-
vil v Ottawě všech 27 střel, dovedl Calgary k výhře 4:0
a připsal si v devátém startu v NHL poprvé čisté konto. Pa-
vel Zacha neodvrátil gólem a asistencí prohru New Jersey
3:4 po nájezdech na ledě New Yorku Rangers. Washing-
ton porazil i díky 24 zákrokům Vítka Vaněčka Pittsburgh
6:1. David Pastrňák a Jakub Zbořil přihráli na jeden gól
Bostonu při vítězství 5:2 nad Montrealem. AP

Světový pohár začnou dva čeští skokani
Tento pátek v Nižním Tagilu, kde se koná první závod Světového poháru ve skocích na ly-
žích, zahájí český tým s dvojicí Viktor Polášek, Čestmír Kožíšek (na snímku vlevo a upro-
střed). Ti se budou snažit pod vedením nových trenérů Vasji Bajce a Jana Matury napra-
vit nevydařenou minulou sezonu, v níž získali dohromady jen šest bodů. Dlouhodobá čes-
ká jednička Roman Koudelka (vpravo) po operaci kolena začíná skákat na menších můst-
cích a měl by se k týmu připojit později. Vrcholem sezony jsou únorové olympijské hry
v Pekingu, kam by se poprvé v historii mohly kvalifikovat i české ženy. Bajc se k českým
skokanům vrátil po patnácti letech, v květnu nahradil Františka Vaculíka. ČTK

Číslo dne

66
Zemřel bývalý národní rekord-
man ve skoku o tyči a později
úspěšný trenér Jiří Lesák.
Bylo mu 66 let. Jeho rukama
prošli úspěšní čeští tyčkaři
jako Daniela Bártová, Kateři-
na Baďurová, Adam Ptáček
nebo Jan Kudlička. ČTK

ČUS. Veřejnost
chtějí rozhýbat

Tenis. Češky
nepostoupily

Krátce

Pikantní souboj

V estonské nominaci nechybí
levý obránce či záložník Vla-
sij Sinjavskij, který hraje čes-
kou ligu v Karviné.

● O březnový úvodní vzájem-
ný duel přišel Sinjavskij kvůli
koronavirové situaci. V sobo-
tu v Belgii odehrál poslední
půlhodinu.


